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چشمدنياريزدانههايزرشكيقائنرانميبيند
ناشناخته ماندن زرشك ايران در جهان

در حال حاضر 76 مركز خدمات دامپزش�كي در استان يزد مشغول 
فعاليت هستند. 

 علي اكبر حدادزاده، مديركل دامپزشكي استان يزد با اعلام خبر فوق گفت: 
هم اكنون صددرصد خدمات طيور و 60 تا 70 درصد خدمات بهداشتي 
مربوط به دام ها در استان يزد در بخش خصوصي انجام مي شود.  وي يادآور 
شد: 12 مركز مايه كوبي در استان يزد فعال است كه سالانه 100 قرارداد 
از سوي شبكه هاي دامپزشكي استان يزد با آنها منعقد مي شود.  مديركل 
دامپزشكي استان يزد خاطرنشان كرد: بيشتر خدمات مستقيم دامپزشكي 
در بخش ها و روستاهاي محروم انجام مي شود، زيرا براي بخش خصوصي 
حضور در مناطق محروم مقرون به صرفه نيست.  اين مسئول با اشاره به 
جمعيت دامي استان يزد بيان كرد: در استان يزد بالغ بر يك ميليون و 100 
هزار رأس دام سبك و 117 هزار رأس دام سنگين نگهداري مي شوند كه 
خدمات واكسيناسيون عليه انواع بيماري ها براي اين دام ها انجام مي شود.  
وي با بيان اينكه يكي از اصلي ترين عوامل گسترش بيماري هاي دامي نقل 
و انتقالات دام از استاني به استان ديگر است، عنوان كرد: به همين دليل 
قرنطينه دامپزشكي به محلي براي كنترل تردد دام ها تبديل شده و لحظه 
به لحظه خروجي و ورودي دام هاي اس��تان با همكاري س��اير دستگاه ها 
نظارت مي شود.  حدادزاده ادامه داد: با گسترش نظارت بر خروجي و ورودي 
دام هاي استان يزد، ميزان بيماري هاي مشترك انس��ان و دام در استان 
كاهش يافته اما هنوز يكي از بيماري هاي مشترك بيش از ساير بيماري ها 
در استان ملاحظه مي شود.  اين مسئول از بيماري تب مالت به عنوان يكي از 

بيماري هايي ياد كرد كه از گذشته در يزد وجود داشته است. 

پروژه هاي نيمه تمام شهر گرگان نقطه منفي براي شهر و شهرداري 
است و بايد به سرعت تعيين تكليف شود. 

 نبي الله هزارجريبي نايب رئيس شواي اسلامي شهر گرگان با عنوان كردن 
مطلب فوق گفت: فضاي س��بز گرگان 25 پارك محلي فعال دارد و بيش 
از 10 پارك هم در دس��ت احداث است. با اضافه ش��دن فضاي النگدره و 
نهارخوران و روستاي زيارت پتانسيل عظيمي را در گرگان به دست آورديم 
كه بسيار ارزشمند است و اس��تان هاي ديگر براي كاشت حتي يك نهال 
هزينه هاي زيادي را مي پردازند اما در گرگان اين سرسبزي را داريم.  وي 
تأكيد كرد: براي استفاده بهينه از فضاي سبز گرگان نياز به يك مديريت 
مناسب داريم و فضاهاي جنگلي منطقه هم يكي از اركان جذب و ماندگاري 
توريست است.  نايب رئيس شوراي اسلامي شهر گرگان خاطرنشان كرد: 
فضاي سبز، يك موجود زنده اس��ت و با تغيير فصل هم زندگي آن تغيير 
مي كن��د.  هزارجريبي گفت: جاي متخصص��ان و صاحبنظران در عرصه 
فضاي سبز در شركت هاي طرف قرارداد با شهرداري گرگان خالي است.  
وي اضافه كرد: درخواست مستقيم من اين اس��ت، همانگونه كه در امور 
عمراني از سازمان نظام مهندسي ساختمان استفاده مي شود در امور فضاي 
سبز سازمان نظام مهندسي كش��اورزي و منابع طبيعي استان گلستان 
هم استفاده شود.  نايب رئيس شوراي اسلامي شهر گرگان تصريح كرد: 
استفاده از تخصص و تعهد در شوراي شهر يك اصل است و در بين اعضاي 

شورا هم مي توانيم از پتانسيل موجود استفاده كنيم. 
  تعيين تكليف فرهنگسرا

هزارجريبي در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود با اش��اره به مباحث 
عمراني شهر گرگان متذكر شد: شهرداري در اين حوزه به خوبي در حال 
فعاليت است و براي آنكه مردم در رفاه باش��ند فعاليت ها در شهر به شب 
منتقل شده اس��ت.  وي افزود: اينها همه نش��ان مي دهد كه شهرداري و 
شوراي شهر در جهت منافع مردم فعاليت مي كنند.  هزارجريبي بيان كرد: 
پروژه زيرگذر ميدان معلم هم سرعت خوبي دارد و در حال تكميل است.  
نايب رئيس شوراي اسلامي شهر گرگان گفت: المان ميدان بسيج متأسفانه 
هنوز به نتيجه نرسيده است و بايد هرچه زودتر بهره برداري اين مجموعه 
انجام شود تا به اين نشان ش��هر گرگان افتخار كنند.  اين مسئول تأكيد 
كرد: يكي ديگر از پروژه هاي نيمه كاره شهر گرگان فرهنگسراي اين شهر 
است كه از شهرداري درخواست دارم كه به سرعت تكليف اين مجموعه را 
روشن كنند.  وي افزود: اين پروژه هاي نيمه تمام نقطه منفي براي شهر و 
شهرداري است و بايد به سرعت تعيين تكليف شود.  هزارجريبي در پايان 
ابراز كرد: بنگاه هاي معاملات خودرو در منطقه خيابان هتل معروف بسيار 

وضعيت نامناسبي دارد و بايد به سرعت ساماندهي شود.

  كوه مشكلات در قطب توليد 
خيلي ها قائنات در خراسان جنوبي را با زعفرانش 
مي شناسند، اما اين شهرستان با توليد سالانه 9 
هزار و 153 تن زرشك، 95درصد توليد بهترين 
زرش��ك جهان را به خود اختصاص داده اس��ت. 
محصولي كه به جز خوراكي بودن، مصرف دارويي 
نيز دارد.  زرشك محصول استراتژيك استان است 
كه در شرايط سخت با وجود گرما و كم آبي مقاوم 
است. اين شرايط مي تواند امتياز ويژه اي براي اين 
منطقه مخصوصا استان خراسان جنوبي باشد. اما 
مشكلات ريز و درشت باعث شده تا زرشك كاران 

روزهاي خوبي را سپري نكنند. 
يكي از اين مشكلات خشكسالي هاي اخير و نبود 
آب اس��ت. با وجود اينكه درخت زرش��ك به آب 
زيادي نياز ندارد اما نبود حداقل آب باعث خشك 

شدن تعداد بسياري از درختان شده است. 
 ع��لاوه بر اين مي توان نوس��ان قيمت زرش��ك، 
شرايط سخت نگهداري و برداشت طاقت فرساي 
اين محصول را از مهم ترين مشكلات زرشك  كاران 
برش��مرد.  رضا احمديان يكي از زرش��ك كاران 
درخصوص مشكلات مي گويد: كشاورزان از نبود 
آموزش هاي لازم براي خش��ك كردن و برداشت 
زرش��ك در زمان مناس��ب، نبود امكانات لازم و 

فعاليت دلالان رنج مي برند. 
وي عدم اختصاص اعتبارات لازم به كش��اورزان 
براي بهس��ازي باغات و مبارزه با علف هاي هرز و 
آفات و كود   دهي مناسب و استفاده از روش هاي 
نوين آبياري، نبود خريد تضميني محصول زرشك 
از طرف دولت را نيز از ديگر مشكلات زرشك كاران 
مي داند.  علاوه بر اين م��وارد، هزينه هاي جانبي 
برداش��ت زرش��ك كه بالاتر از قيمت فروش آن 
اس��ت، اين محصول را در سراش��يبي قرار داده 
اس��ت كه براي رونق بازار زرش��ك، اجراي طرح 
خري��د توافقي زرش��ك ب��ه عنوان ي��ك داروي 
مس��كن و موقتي و بيم��ه ك��ردن آن در اولويت 
بعدي قرار دارد.   در حال حاضر هزينه هر كارگر 
براي باز ك��ردن و جمع آوري محصول زرش��ك 
روزي 10 هزار تومان اس��ت كه با محاسبه ساير 
هزينه ها مي ت��وان به راحتي پي ب��رد كه قيمت 
خريد محصول، كفاف هزينه هاي تمام ش��ده آن 
را نمي دهد؛ چراكه كشاورز زرشك كار يك سال 

زرش��ك دارد و تا دو س��ال ديگر از اين محصول 
بي بهره است. بنابراين در سال برداشت محصول، 
كشاورز كه زرشك توليدي خود را مي فروشد بايد 
تا دو سال ديگر از سود حاصل از فروش آن بتواند 
هزينه زندگي و معيش��ت خود و خان��واده اش را 
تأمين كند.  متأسفانه به علت نبود قيمت تضميني 
خريد، زرش��ك كاران مجبورند براي رسيدن به 
حداقل هزينه ها محصول خود را به هرقيمتي كه 
دلالان تعيين مي كنند بفروش��ند.  علاوه بر اين، 
بيمه شدن محصولات اين كش��اورزان از جمله 

مطالباتي اس��ت كه در چند س��ال اخير مغفول 
مانده است. اين در حالي است كه هرساله به دلايل 
مختلف از جمله سرمازدگي، باران، هجوم ملخ ها، 
سيل، نبود امكانات و بس��ترها و... زرشك كاران 
دچار آس��يب و خسارت مي ش��وند.  همين سال 
گذشته بود كه براثر سرماي شديد و جاري شدن 
سيل در منطقه زهان و آس��يب ديدن درختان، 
17ميليارد ريال به كشاورزان منطقه خسارت وارد 
آمد و با وجود مكاتبه هاي فراوان جهاد كشاورزي و 
بخشداري با صندوق خسارت ديدگان، متأسفانه 

هيچ گونه خس��ارتي به كشاورزان زهان پرداخت 
نشد.  از سوي ديگر پرداخت تسهيلات مربوط به 
بنگاه هاي كوچك اقتصادي زودبازده و كارآفريني 
نيز چندان مورد اس��تقبال كش��اورزان و به ويژه 
زرشك كاران قرار نگرفته است، زيرا زرشك كاري 
كه يك سال در ميان داراي محصول است هيچ گاه 
توانايي پرداخت اين گونه وام ها و سود آن را ندارد. 
به همين دليل اعطاي تس��هيلات قرض الحسنه 
و بدون سود به كش��اورزان مي تواند براي جبران 
خس��ارت آنها ياري دهنده باشد كه اين مورد نيز 

تاكنون عملي نشده است. 
  تنها كارخانه تعطيل شد

با توجه به ارزش غذايي و دارويي زرش��ك وجود 
صنايع تبديلي در كنار باغات زرشك مي تواند از 
خام فروشي و از بين رفتن زرشك توليدي بكاهد. 
درسال 1385 بخش خصوصي نسبت به احداث 
كارخان��ه فراوري زرش��ك با هزين��ه ميلياردي و 
به روز تري��ن تجهيزات روز دنيا ب��ا هدف كمك به 
اقتصاد منطقه و رونق كش��اورزي اق��دام كرد. اما 
چند سال بعد به خاطر كمبود نقدينگي كارخانه 
تعطيل شد.   مديرعامل كارخانه فرآوري زرشك 
قائن با اشاره به نحوه تأسيس و راه اندازي شركت 
خوشه سرخ قائن مي گويد: شركت صنعتي خوشه 
سرخ شرق كشور از سال 1385 در شهرستان قائن 
تأسيس شده و در سال1389 به بهره برداري رسيد 
كه هدف اصلي از راه اندازي اين ش��ركت فرآوري 
محصول استراتژيك زرشك بود.  نوروزي با اشاره 
به اينكه مشكل سرمايه در گردش اين كارخانه به 
ابتداي تأسيس آن برمي گردد، مي افزايد: از ابتداي 
راه ان��دازي به ص��ورت مقطعي س��رمايه اي براي 
رونق اين كارخانه تزريق ش��د كه اين تسهيلات 
نيز از طريق بانك برگشت داده ش��د، اما دو سال 
قبل به علت نب��ود نقدينگي و درس��ت در زماني 
كه زرشك كاران مي خواستند محصول خودرا به 
فروش برسانند، كارخانه تعطيل ش��د.  وي ادامه 
مي دهد: در پي اعتراض زرشك كاران در جلسه اي 
كه با مدير وقت جهاد كش��اورزي و فرماندار وقت 
داش��تيم قرار شد مشكل حل ش��ود اما اين اتفاق 
نيفتاد و در نتيجه هنوز به زرشك كاران بدهكاريم. 
مديرعامل كارخانه فرآوري زرشك قائن با اشاره 
به اينكه در سال گذشته بيش از دو ميليارد تومان 
زرشك از كشاورزان خريداري كرده ايم، مي گويد: 
اين خريد از كش��اورزان به اميد وام��ي بوده كه 
مس��ئولان قول پيگيري آن را داده بودند اما تنها 
در سال گذش��ته 550 ميليون تومان تسهيلات 
دريافت كرديم.   وي با اشاره به ظرفيت كارخانه 
فرآوري زرشك اس��تان، ادامه مي دهد: در حال 
حاضر ظرفيت اين كارخانه 9هزار تن زرشك تازه 
است كه سال گذشته تنها هزار و 500 تن زرشك 
خريداري ش��ده و اين ميزان يك هشتم ظرفيت 
كارخانه اس��ت.  وي يكي ديگر از مش��كلات اين 
كارخانه را عدم معرفي و شناخته شدن كنسانتره 
زرشك دانسته و مي افزايد: بايد تلاش شود كه اين 

محصول كم كم معرفي و وارد بازار شود. 
نوروزي با اش��اره به اينكه در س��ه سال گذشته 
پيش فروش كنسانتره زرشك در سطح كشور صفر 
بوده، معتقد است بايد از محصول تازه توليد شده 

حمايت هاي بيشتري صورت گيرد. 
با وجود اينكه ايران اولين توليدكننده زرش��ك 
در جهان است اما به دليل نبود بازاريابي مناسب 
مقدار بسيار كمي ازاين محصول را صادر مي كند 
و هم  اكنون زرشك ايران در جهان ناشناخته مانده 
كه يكي از علت هاي اين امر معرفي نشدن توانايي 
كشور و همچنين خام فروشي و متنوع نبودن اين 
محصول است.  زرش��كي كه هم  اكنون در ايران 
توليد مي ش��ود بدون اس��تفاده از كود و س��موم 
كش��اورزي و به صورت طبيعي و ارگانيك توليد 
مي شود، همين امر سبب شده تا اروپايي ها شيفته 
زرشك ايران باشند. با اين همه جاي تقويت امر 
بازاريابي و شناساندن محصولات توليدي ايران به 
جهان و ايجاد صناي��ع تبديلي براي جلوگيري از 

خام فروشي اين محصول خالي است. 

 بازديد وزير نيرو از پروژه هاي آبرساني زنجان   
نماينده مردم ابهر و خرمدره در مجلس شوراي 

خبرنگارجوان
   زنجان

اسلامي از مطالبه 40 ميليارد تومان اعتبار براي 
پروژه آبرساني ابهر و خرمدره خبر داد. 

خانمحمدي در بازديد وزير نيرو از طرح آبرساني به شهرستان هاي ابهر و 
خرمدره، آبرساني را يكي از اولويت هاي مهم اين شهرستان ها عنوان كرد.  
وي اف��زود: آب و فاضلاب جزو موضوعات مهم و مطالب��ات بحق مردم در 
اين دو شهرس��تان بود كه اميد داريم با حضور وزير نيرو مشكلات و موانع 
موجود برداشته شود.  خانمحمدي از برگزاري جلسات مختلف با معاونت 
برنامه ريزي و راهبردي و معاون پارلماني رئيس جمهور براي تأمين اعتبارات 
اين دو پروژه خبر داد و افزود: بنده تخصيص40 ميليارد تومان اعتبار را براي 
شتاب گرفتن روند اجراي طرحي كه متأسفانه متوقف شده است، درخواست 
كردم.  نماينده مردم ابهر و خرمدره در مجلس ادامه داد: هر چند در تأمين 
آب روستايي نيز با مشكلاتي مواجه هستيم اما اميد داريم با توازن ايجاد شده 

در تأمين آب ذخيره شده سد كينه ورس اين موانع برداشته شود. 

ورود قطار گردشگران اروپايي به مشهد 
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دس�تي و 

خبرنگارجوان
  خراسان رضوي

گردش�گري خراس�ان رضوي از ورود قطار 
اختصاصي گردش�گران اروپايي به مشهد و 
بازديد گردشگران اروپايي از جاذبه هاي گردشگري و اماكن فرهنگي و 

تاريخي پايتخت معنوي ايران خبر داد. 
رجبعلي لباف خانيكي گفت: اين قطار به نام »عقاب طلايي« بامداد روز 
چهارشنبه هفتم آبان امسال وارد مشهد مي ش��ود و مدت يك روز در 
مشهد توقف دارد و مسافران اين قطار كه گردشگران اروپايي هستند 
از جاذبه هاي گردشگري و آثار و بناهاي تاريخي مشهد مقدس بازديد 
مي كنند.  وي اف��زود: قطار عق��اب طلايي پس از حرك��ت از روماني، 
بلغارستان و تركيه ساعت 23:45 چهارشنبه سي ام مهرماه از مرز رازي 
در استان آذربايجان غربي وارد ايران شده و چهارشنبه هفته جاري به 
مشهد مي رسد.  لباف خاطرنشان كرد: مسافران اين قطار علاوه بر استان 
خراسان رضوي، در طول سفر به ايران از استان هاي آذربايجان غربي، 

زنجان، يزد، اصفهان، فارس، تهران و كرمان نيز بازديد مي كنند. 
وي با بيان اينكه ورود اين قطار مي تواند يك اتفاق مهم در گردشگري 
پايتخت معنوي ايران باشد خاطرنشان كرد: برنامه ريزي هاي لازم براي 
استقبال از اين گروه انجام شده و به گونه اي برنامه ريزي شده تا از حضور 

اين گروه از گردشگران اروپايي در مشهد بهترين استفاده را ببريم. 

اعطاي تسهيلات رايگان به آبياري مدرن   
رئيس س�ازمان جهاد كش�اورزي اردبيل از 

خبرنگارجوان
        اردبيل

اختصاص 42 ميليارد تومان تسهيلات رايگان 
براي آبياري مدرن در استان خبر داد. 

عديل س��روي گفت: اين مبلغ از محل 85 درصد پرداخت��ي يارانه دار و 
بلاعوض به كش��اورزاني كه به طرح آبياري م��درن گرايش پيدا كرده اند 
پرداخت مي شود كه سهم خود كشاورزان از محل 15 درصد مابقي حدود 
7 ميليارد تومان است.  وي همچنين از افزايش پرداختي ها به كشاورزان 
متقاضي استفاده از سيس��تم آبياري مدرن خبر داد و افزود: براي آبياري 
قطره اي 6ميليون تومان، باراني 5 ميليون تومان و كم فشار نيز 3/5 ميليون 
تومان تسهيلات بلاعوض پرداخت مي ش��ود كه در مجموع بيش از 50 
ميليارد تومان در اين حوزه سرمايه گذاري خواهد شد.  رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي استان اردبيل گفت: از محل اعتبارات كمك هاي فني و اعتباري 
و ملي با هدف توسعه صنايع تبديلي و تكميلي 2 ميليارد و 730 ميليون 
تومان اعتبار پيش بيني شده است كه در تلاش هستيم با جلب آن به معناي 
واقعي طرح هاي توسعه اي در اين زمينه تقويت ش��ود.  سروي گفت: در 
سطح ملي 800 ميليارد تومان تسهيلات براي خريد ماشين آلات و توسعه 
مكانيزاسيون بخش كشاورزي پيش بيني شده تا 28 ميليارد تومان سهم 
استان اردبيل باشد رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان اردبيل ادامه داد: 
فعالان بخش كشاورزي مي توانند از اين تسهيلات با نرخ سود 17 درصد 
كه احتمال بخشودگي 5 درصد آن وجود دارد براي خريد كمباين، تراكتور 
و ادوات دنباله دار استفاده كنند.  سروي بيان كرد: همچنين براي جبران 
بخشي از خسارت س��رمازدگي در باغات استان هيئت دولت 44 ميليارد 
تومان براي اين استان پيش بيني كرده كه 20 ميليارد تومان آن ابلاغ شده 

ولي برخي بانك ها نتوانسته اند از اين محل پرداختي داشته باشند. 

تجهيز بيمارستان هاي شرق تهران       
نماينده م�ردم شهرس�تان هاي دماوند و 

خبرنگارجوان
         دماوند

فيروزكوه در مجلس ش�وراي اسلامي بر 
تجهيز بيمارستان ها و درمانگاه هاي شرق 

استان تهران تأكيد كرد. 
حميدرضا مشهدي عباس��ي با بيان اينكه س��رانه  فضاهاي آموزش��ي 
و ورزش��ي در اين منطقه ايده آل و مطلوب نيس��ت گفت: متأس��فانه 
بيمارستان ها و درمانگاه هاي شرق استان تهران به لحاظ امكانات وضع 
مناسب و خوبي ندارند.  وي افزود: شهرستان هاي دماوند، فيروزكوه و 
بخش رودهن داراي سه بيمارستان هستند كه به نسبت امكانات خوبي 
دارد، ولي در حد مطلوب نيس��ت؛ از آنجايي كه رودهن محل گذر دو 
شاهراه اصلي هراز و فيروزكوه است و شاهد برخي حوادث در اين مناطق 
هس��تيم، از اين رو توجه بيشتر مس��ئولان را مي طلبد. نماينده مردم 
شهرستان هاي دماوند و فيروزكوه در مجلس شوراي اسلامي تأكيد كرد: 
با توجه به خوش آب و هوا بودن اين منطق��ه، كمبود امكانات درماني 
با اين حجم مهاجرت قابل پذيرش نيست.  وي همچنين گفت: سرانه 
ورزشي اين سه شهر بسيار پايين بوده و از مسئولان مربوطه درخواست 
شده است تا نسبت به احداث سالن هاي ورزشي و همچنين سالن هاي 

نيمه كاره اي كه تكميل نشده اند، توجه ويژه اي داشته باشند. 

وجود 300 مدرسه تخريبي در مازندران      
در مازن�دران 300 مدرس�ه تخريبي با 

خبرنگارجوان
         مازندران

6 ه�زار كلاس درس وج�ود دارد كه در 
صورت اختصاص اعتبارات ويژه درصدد 

كاهش اين تعداد هستيم. 
اسفنديار نظري دبير پروژه مهر آموزش و پرورش مازندران با اعلام خبر 
فوق گفت: در بررسي پروژه مهر س��ال تحصيلي 94 � 93 مازندران با 
كسب امتياز 97/73 و كسب رتبه عالي جزو پنج استان برتر كشور در 
راستاي آماده سازي و شاداب سازي مدارس با عنوان پروژه مهر شناخته 
شد.  وي تصريح كرد: مازندران در سال گذش��ته در پروژه مهر امتياز 
87/5 را از آن خود كرده بود و در سال تحصيلي جديد توانست به 97/73 
امتياز ارتقا يابد.  نظري بيان داشت: اين موفقيت و افزايش امتياز مرهون 
تلاش مديران، رؤساي آموزش و پرورش و اولياي دانش آموزان است كه 

همواره يار و كمك رسان آموزش و پرورش در تمام زمينه ها هستند. 
وي با اعلام اينكه در س��ال 94 � 93 تعداد 31 مدرسه در سطح استان 
ساخته شد، ادامه داد: با همكاري اداره كل نوسازي مدارس مازندران 
تاكنون 31 مدرسه از محل اعتبارات استاني، ملي و كمك هاي خيران 
مدرسه ساز در سطح استان ساخته و تحويل آموزش و پرورش داده شد.  
معاون آموزش متوس��طه آموزش و پرورش مازندران افزود: در س��ال 
تحصيلي 94 � 93 بالغ بر 400 مدرس��ه نيز با اعتبار 2 ميليارد تومان 
بازسازي و زيبا سازي شد.  وي با اشاره به اينكه 300 مدرسه تخريبي 
در استان وجود دارد، بيان داشت: در مازندران 300 مدرسه تخريبي با 
6 هزار كلاس درس وجود دارد كه در صورت اختصاص اعتبارات ويژه 

درصدد كاهش اين تعداد هستيم. 
نظري افزود: اولويت س��اخت م��دارس تخريبي به شهرس��تان هايي 

اختصاص مي يابد كه از نظر فضاي فيزيكي داراي مشكل هستند. 

 نمره منفي شهرداري گرگان 
در پروژه هاي نيمه تمام

نايب رئيس شوراي شهر گرگان عنوان كردفعاليت 76 مركز خدمات دامپزشكي در يزد

ايران اولين توليدكننده زرشك در جهان است و بيش از ۹۸ درصد اين 
محصول در خراسان جنوبي توليد مي شود. با اين حال به دليل بي توجهي 
مس�ئولان به ارزآوري اين محصول و عدم حمايت از زرشك كاران اين 
محصول آنگونه كه بايد نتوانس�ته به سودآوري برس�د. در حال حاضر 
عرضه زرش�ك در استان هاي مختلف به صورت س�نتي و خام فروشي 

صورت مي گيرد و حتي صادرات هم به صورت فله اي و غيراس�تاندارد 
اس�ت و اين مش�كلات باعث ش�ده تا اين محصول به رغم كيفيت بالا 
در بازارهاي جهاني جايگاه مناس�بي نداش�ته باش�د. اين مس�ئله در 
كن�ار درآمد ان�دك زرش�ك كاران و هزينه ب�الاي تولي�د و در نهايت 
بي انگيزه شدن كشاورزان بر بي رونقي بازار اين محصول افزوده است. 

رونمايي از طرح جامع امامزاده »سيد محمد« اقليد          
با حضور مديركل اوقاف و امور خيريه فارس، معاون بهره وري اقتصادي 

خبرنگارجوان
   فارس

اوقاف و امور خيريه اين استان و امام جمعه اقليد، طرح جامع امامزاده 
سيد محمد در روستاي كافتر شهرستان اقليد رونمايي شد. 

رئيس اوقاف و ام��ور خيريه اقليد در اين خصوص گفت: امامزاده س��يد محم��د از نوادگان حضرت 
ابوالفضل و يكي از شاخص ترين امامزادگان اين منطقه است كه در فاصله 79 كيلومتري شهر اقليد 

قرار دارد و در طول سال به ويژه در فصل تابستان 
پذيراي زوار از نقاط دور و نزديك كش��ور اس��ت.  
عليرضا منوچهري هدف از ط��رح جامع امامزاده 
سيد محمد را ترسيم معماري آينده اين امامزاده، 
اولويت بندي و نظم در ساخت وسازهاي عمراني 
و جلوگيري از هدررفتن بيت الم��ال و نذورات و 
درآمد امام��زاده بيان كرد و گف��ت: بخش عمده 
درآمد امامزاده س��يد محمد از نذورات و هداياي 
مردمي و درصد ناچيزي از اعتبارات دولتي تأمين 
مي ش��ود.  وي به اج��راي پروژه ه��اي فرهنگي، 
مديريتي و عمراني در امامزاده سيد محمد كافتر 
اشاره كرد و افزود: طي چند سال گذشته بيش از 

600 ميليون تومان در اين امامزاده در راستاي خدمت به زوار در اجراي عمليات عمراني مانند ساخت 
سرويس بهداشتي، تعمير جاده مناسب دسترسي به امامزاده به طول يك كيلومتر با همكاري اداره راه 
و شهرسازي اقليد، تأمين روشنايي محوطه امامزاده، لبه گذاري محوطه و جنگل امامزاده به طول 1/5 
كيلومتر، اجراي زه كشي به مساحت 200 متر با مديريت جهاد كشاورزي اقليد و افزودن 20 هكتار 

زمين به محوطه امامزاده با مساعدت اداره كل منابع طبيعي هزينه شده است. 

راه اندازي مركز اسناد ملي هرمزگان           
مدير امور شهرس�تان هاي اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان 

خبرنگار جوان
   هرمزگان

هرمزگان از پيگيري اخذ مجوز براي راه اندازي مركز ملي اسناد و كتب 
در اين استان خبر داد. 

انوشيروان پيشدار گفت: با راه اندازي مركز اسناد ملي در استان بحث تبديل فرهنگ شفاهي به مكتوب به 
صورت جدي دنبال مي شود.  وي با اشاره به جمع آوري كتاب هاي خطي در استان افزود: جمع آوري و حفظ 
كتاب هاي قديمي كه اكنون در شرايط نامطلوب، در 
خانه ها نگهداري مي شوند، از ديگر برنامه هاي مدنظر 
دراين زمينه است.  پيشدار ادامه داد: استان هرمزگان 
از فرهنگ شفاهي اصيل و ديرينه اي برخوردار است 
كه تبديل شدن آن به مكتوب نيازمند همت متوليان 
فرهنگي و همچنين نويسندگان است.  وي با بيان 
اينكه متأسفانه بايد بگوييم هويت و فرهنگ غني 
هرمزگاني در حال از دس��ت رفتن است، زيرا زبان 
ما در حال تحريف اس��ت و كمرنگ شدن استفاده 
از پوشش هاي محلي گواه اين موضوع است، تأكيد 
كرد: با توجه به اينك��ه اين روزها كمت��ر بادگير و 
نمادهاي سنتي در شهرسازي ها استفاده مي شود، 
بايد بگوييم كه تحريف و از بين رفتن فرهنگ هرمزگاني حتي در زمينه معماري و شهرسازي نيز مشهود 
است و هيچ نماد معماري در آن رعايت نمي شود.  پيشدار همچنين با بيان اينكه حمايت از فرهنگ مكتوب 
توسط مديران فرهنگ و ارشاد اسلامي يكي از سياست هاي اصلي اين اداره كل است، گفت: بحث خريد 
آثار مكتوب از مؤلفان و نويسندگان، تسريع در اخذ مجوزها و صدور مجوز چاپ كتاب در استان از ديگر 

اولويت هاي اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامي استان هرمزگان در حوزه نشر كتاب است. 

محمدرضا سوري
   گزارش خبري


